
Fără osteneală  
nu e rugăciune
De-ţi vine la vremea rugăciunii 
silă, lene, vlăguire, cunoaşte că-s 
de la draci şi-i o veche ispită. 
Căieşte-te şi roagă-L pe Domnul 
să te ierte pentru neputinţa ta. 
Iarăşi, de-ţi fuge mintea şi nu 
mai ştii ce spui la rugăciune, nu 
te lăsa de ea. Nu-i fă dracului 
pe plac. Vezi-ţi de rugăciune, 
că spune în Pateric: chiar de nu 
pricepi cuvântul, îl pricepe dracul 
şi se teme. Fără osteneală nu e 
rugăciune. (Învățătura părintelui 
Serghie, Ed. Sophia)

Fiecare caută să 
aibă dreptate, 
nimeni nu mai 
vrea să tacă
„Tăcerea este mare putere în 
războiul cel nevăzut cu mândria 
şi reazim de nădejde spre 
biruinţă. Tăcerea este foarte 
plăcută celui ce nu nădăjduieşte 
în sine, ci nădăjduieşte numai 
în Dumnezeu.“ (Sf. Nicodim 
Aghioritul)

„ … S u f l e t e  d r a g ,  o m u l e 
binecuvântat de Dumnezeu! 

Oriunde te-ai afla în momentul 
acesta și oricât de îngrijorat, de 
trist, de apăsat, de deznădăjduit, 
de disperat, de ocupat ești, nu 
uita că cineva te iubește, cineva 
există și se roagă pentru tine, 
cineva se bucură de existența ta, 
cuiva îi este plină inima de tine, 
cineva se roagă pentru tine și te 
îmbrățișează necontenit, fără 
ca tu să bănuiești acest lucru, 
fără ca tu să simți îmbrățișarea 
sau iubirea lui de la distanță! 
Suflete, niciodată nu ești singur! 
Întotdeauna există UN cineva, 
doar că noi nu îl simțim, nu îl 
vedem! Știi ceva, suflete, lasă-te 

în voia lui Dumnezeu, căci vezi că 
dacă faci voia ta, nu iese niciodată 
bine! O zi plină de binecuvântare 
sfântă!“ (părintele Ioan Danci)

Despre 
importanța 
milosteniei
„Mare lucru, într-adevăr, să 
faci milostenie unui om, căci 
vei lua răsplată în cer; cât de 
important e să miluiești un suflet 
care este veşnic și neprihănit!  
(Pr. Efrem Atonitul
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„Veniţi la Mine toţi cei osteniţi şi împovăraţi şi Eu vă voi odihni pe voi.“ (Iisus Hristos)

Şi Mă veţi căuta 
şi Mă veţi găsi
„Şi Mă veţi căuta şi Mă veţi găsi, dacă Mă veţi 
căuta cu toată inima voastră.“ (Ieremia 29:13)

„Dacă Mă iubește cineva, va păzi cuvântul Meu.   
Cel ce nu Mă iubește nu păzește cuvintele Mele.”

„De-ar săvârşi cineva toate 
răutăţile din lume, însă 
dacă nu-şi pierde nădejdea 
în DUMNEZEU şi dacă 
aleargă la pocăinţă, tot se 
mântuieşte.  
(Sfântul Ioan Iacob Hozevitul)

      „Umpleți-vă zilele cu dragoste! 
Uitați de voi și amintiți-vă de 
alții. Dacă cineva are nevoie de 
bunătatea voastră, oferiți-o, acum 
în clipa aceasta, mâine poate fi prea 
târziu. Daca inima aproapelui are 
nevoie de cuvinte de încurajare, 
recunoștință, sprijin, spuneți-i 
aceste cuvinte astăzi. Problema 
multora dintre noi o reprezintă 
faptul că viața ne e plină de 
cuvinte reci, de tăceri inutile, 
iar grija pentru alții și faptele 
bune le amânăm mereu pentru 
mai târziu.“ (Sf. Împărăteasă 
Alexandra Feodorovna)

Omule să nu uiți că, atunci când 
vrei să citeşti sau să te rogi, cel 

rău, care este duh și se mişcă 
mai rapid ca mintea noastră, va 
încerca să ne abată cu amânarea, 
trândăvia, somnul, nerăbdarea; 
ne fuge mintea în toate părțile. Să 
nu uităm că mare bucurie se face 
în cer când un păcătos se întoarce 
la Dumnezeu și se luptă să îşi 
schimbe viața, dar şi că cel rău 
ne va lupta prin oameni, gânduri, 
stări, prin trupul nostru care ne 
cere mâncare și somn mult, plus 
plăcerile înşelătoare din jurul 
nostru...

Pacea sufletului
„În mod aparte, pentru a 
păstra pacea sufletească, să te 
străduiești a avea un duh vesel 
și nu trist. Trebuie să încerci să 
ieși din această stare cât mai 
iute cu putință, o mie de ispite 
apar din pricina lui: agitație, 
furie, învinuire, nemulțumire, 
gânduri de desfrânare, schimbare 
per ma nent ă  a  lo c u lu i . . .“  
(Sf. Serafim de Sarov)



„POCĂIȚI-VĂ, CĂCI S-A APROPIAT ÎMPĂRĂȚIA CERURILOR”

2

Să ne aducem 
aminte mereu  
de moarte
„…Ne găsim în fața primejdiei, în 
fața morții cu totul nepregătiți. 
Nu vrem nimic, câtuși de 
puțin, așa, să ne apropiem de 
Dumnezeu. (…) Nu ne mișcăm 
deloc, rămânem în amorțire, 
rămânem în moarte, rămânem 
în pieire și nu avem cutezanță 
să ne ridicăm puțin, să facem 
ceva… Vedem cu ochii, auzim 
cu urechile și nu credem… Nu se 
face nimic, este parcă o moarte 
sufletească, o adormire totală. 

Probabil că este și în viața noastră 
un diavol care ne asaltează înspre 
rău, înspre moleșeală și înspre 
indiferentismul ăsta. Cel mai 
mare rău la ora actuală nu-i nimic 
altceva decât indiferentismul 
care ne duce la adormire, ne duce 
la amorțire, ne duce la pieirea 
noastră sufletească. Se poate ieși 
din aceasta numai dacă punem 
început bun. Să avem și noi tăria 
să ne hotărâm în sfârșit să facem 
ceva! Ar trebui să plângem, să 
ne căim, să vedem că suntem 
pe marginea prăpastiei acum, 
în toată drama aceasta pe care o 
trăim.“ (Pr. Iustin Pârvu)

Pentru cei care 
zic “am credința 
în suflet“
,,AM CREDINȚA ÎN SUFLET...! 
Pentru toți aceia care nu merg 
la Biserică și zic că “Îl au pe 
Dumnezeu în suflet”, le propun 
următorul exercițiu: să și mâncați 
și să beți în suflet, să vă căsătoriți 
în suflet... V-a plăcut o tânără, 
căsătoriți-vă cu ea în suflet și atât. 
Da, ați putea și salariul să-l ridicați 
în suflet... Credința pe care o avem 
doar în suflet e de fapt o lipsă de 
credință!“ (Pr. Dmitri Smirnov)

„De ce învață 
oamenii doar 
prin durere și 
suferință? 

Foarte simplu, întrucât 
plăcerea şi bucuria îi fac să se 
mulțumească cu lucrurile date în 
lumea aceasta, pe când durerea și 
suferința îi fac să caute o fericire 
mai adâncă, dincolo de marginile 
acestei lumi. Totul piere din 
această viață, doar DUMNEZEU 
rămâne, numai pentru EL merită 
să te lupți.“ (Părintele Serafim 
Rose)

Nu este îngăduit ca cel ce 
luptă împotriva patimilor 
să fie nervos, posomorât, 
neliniștit, temător, 
ticăloșit, amărât, dezbinat 
întru sine.

Când din nevoința 
duhovnicească lipsește 
optimismul, nădejdea și bucuria 
cea adevărată, negreșit ceva nu 
merge bine. Sentimentul propriei 

păcătoșenii îmi dă străpungerea 
inimii, nu frică și tulburare. Cel 
ce se pocăiește, acela iubește, 
arde în inima lui din pricina 
acestei iubiri și caută să recâștige 
timpul pe care l-a pierdut în 
păcate. Să nu deznădăjduim 
ușor, să nu ne dăm bătuți și să nu 
ne temem atât de mult! Niciodată 
să nu ne plictisim s-o luăm de la 
capăt, niciodată să nu obosim să 
ducem lupta cea bună! Acel de 
șaptezeci de ori câte șapte a fost 

spus și pentru noi. Înseamnă de 
nenumărate ori, deci nu trebuie 
să ne dăm bătuți! Diavolul 
vrea să ne prindă în cursă prin 
deznădejde și să ne omoare. Se 
pleacă la urechea ta și spune 
„Nenorocitule, de vreme ce 
de-atâtea ori n-ai reușit, crezi că 
vei izbândi acum? Hai, renunță, 
amărâtule!“ Dar Dumnezeu vede 
lupta noastră dusă cu răbdare 
și sigur ne va ajuta.“ (Monahul 
Moise Aghioritul)

Mă socotesc 
nevrednic de 
împărtăşirea cu 
Sfintele Taine 
şi de aceea mă 
împărtăşesc numai 
o singură dată pe 
an; este bine să 
gândesc aşa? 

Răspuns: Dacă suntem 
vrednici sau nevrednici să ne 
apropiem de împărtăşania 
cu Sfintele Taine, cu Trupul 
şi Sângele lui Hristos, le este 
dat a judeca preoţilor în taina 
pocăinţei. Iar cei ce se socotesc 
pe ei înşişi nevrednici şi se 
depărtează de împărtăşanie 
sunt asemenea ereticilor şi 
păgânilor.“ (1000 de întrebări 
și răspunsuri despre viața 
duhovnicească, din Sfinții ruși)

„Dacă nu ești bolnav, dacă nu suferi, 
nu este pentru că ești foarte norocos, 
ci pentru că Dumnezeu te cheamă să 
participi la suferința altora! Trebuie 
să fii ochi pentru orbi, urechi pentru 
surzi, picioare pentru cei slabi. 
Trebuie să fii ajutorul oamenilor!“ 
(Sfântul Luca al Crimeei)

„Dumnezeu strigă către 
noi să devenim fii ai Săi, 
iar noi devenim fii ai 
întunericului. Pentru 
puțină miere, dăm în 
schimb toate veacurile. 
Pentru puțină plăcere, 
renunțăm la Împărăția 
lui Dumnezeu.“ 

(Sfântul Iosif  Isihastul)

,,Iubitule, dacă doreşti să aprinzi în suflet dumnezeescul dor şi să 
dobândeşti dragostea cea pentru Hristos şi cu aceasta să dobândeşti şi pe 
toate celelalte virtuţi, mergi des la Sfânta Împărtășanie şi ai să dobândeşti 
ceea ce doreşti. Pentru că este cu neputinţă ca să nu iubească cineva pe 
Hristos, când se împărtăşeşte adesea cu Sfântul Său Trup şi Sânge şi să nu 
fie iubit de Hristos.“ (Sfântul Nicodim Aghioritul)

„Unde există ordine 
și pace, acolo este 
și Dumnezeu; 
unde este 
dezordine, acolo 
este și tulburare 
sufletească; iar 
unde este tulburare 
sufletească, acolo 

este și diavolul.“ 

(Părintele Efrem Filotheitul)
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Dragostea 
cea pentru 
Hristos
,,Iubitule, dacă doreşti să aprinzi 
în suflet dumnezeescul dor şi 
să dobândeşti dragostea cea 
pentru Hristos şi cu aceasta să 
dobândeşti şi pe toate celelalte 
virtuţi, mergi des la Sfânta 
Împărtășanie şi ai să dobândeşti 
ceea ce doreşti. Pentru că este cu 
neputinţă ca să nu iubească cineva 
pe Hristos, când se împărtăşeşte 
adesea cu Sfântul Său Trup şi 
Sânge şi să nu fie iubit de Hristos.“  
(Sfântul Nicodim Aghioritul)

„Viaţa şi moartea 
depind de 
aproapele. Într-
adevăr, dacă am 
câştigat pe fratele, 
am câştigat pe 
Dumnezeu. Dar 
dacă am supărat 
pe fratele nostru, 
păcătuim faţă de 
Hristos!“  
(Sf. Antonie cel Mare)

„Trebuie ca în suflet 
să avem pace, căci 
mântuirea este grea. În 
aceste timpuri e nevoie 
să fim înțelepți, şi ne vom 
mântui. (Preacuviosul Lavrentie 

al Cernigovului)

„Este cu neputință 
a-l afla lipsit de 
necazuri și ispite 
pe vreunul din cei 
pe care îi iubește 
Dumnezeu și îi are 
de fii...“ (Sf. Teofilact)

Ia aminte la 
gânduri
„Ia aminte la gânduri, că pentru 
aceia care sunt de acord cu 
desfrânarea gândurilor și cu 
îndulcirea lor nu este nădejde 
de mântuire, iar cei care nu sunt 
de acord cu ele şi se împotrivesc 
pe cât le stă în puteri, plini de 
stăruință, care se roagă împotriva 
lor, vor primi cununa de la 
Dumnezeu.“ (Schiarhimandritul 
Andronik Lukaş)

Treziți-vă! Nu 
rămâneți afară 
din Împărăție! 
„Treziți-vă! Nu rămâneți afară 
din Împărăție! Voi singuri 
sunteți cei care vă veți lăsa pe 
dinafară! Nimeni altcineva. Și 
începeți lupta prin a-L iubi pe 
Domnul cu toată mintea voastră! 

Dar mintea voastră este plină 
de toată nebunia, de tot felul de 
gânduri şi judecări nebuneşti 
față de aproapele, în loc să fie 
ocupată de gândul la Domnul.“ 
(Schiarhimandritul Ioachim Parr)

„Acum este 
vremea ca doar 
prin necazuri să 
se mântuiască 
omul. Astfel să 
ne plecăm până 
la pământ, să ne 
închinăm şi să 
sărutăm mâna 
fiecărui necaz.“ 
Arhimandritul Ioan Krestiankin

Eternitatea 
este pentru cei 
bravi „Nu trec în rândul 
martirilor nici fricoșii, nici pe 
cei ce s-au îndoit sau n-au avut 
curajul să-și mărturisească 
credința. Vor trece în eternitate 
numai cei bravi care-l înfruntă 
pe satana prin jertfa lor adusă 
lui Dumnezeu. Jertfele pe care le 
vrea Dumnezeu și pe care El le 
alege sunt ale celor care, atunci 
când sunt puși la încercare dau 
dovadă de cel mai înalt eroism.“ 
(Dumitru Bordeianu)

„Dacă omul îşi vede 
păcatele sale precum 
nisipul mării, acesta 
este un semn al 
sănătății sufleteşti a 
celui ce se află pe calea 
mântuirii.“  
(Sf. Petru Damaschin)

Păzește-te, 
fiule, de cei 
cu credința 
strâmbă 
„PĂZEȘTE-TE, FIULE, DE CEI 
CU CREDINȚA STRÂMBĂ 
şi de toate discuţiile lor, căci și 
pământul nostru s-a umplut de ei! 
Numai cel ce trăieşte în Credinţa 
Ortodoxă îşi va mântui sufletul. 
Fiindcă nu există o altă credinţă 
mai bună, decât curata şi sfânta 
noastră Credinţă Ortodoxă… De 
asemenea, fiule, nu se cade să lauzi 
o credinţă străină. Cine laudă o 
credinţă străină face la fel ca şi cel 
care-şi huleşte propria credinţă. 
Cine laudă credinţa sa şi pe cea 
străină e un făţarnic şi apropiat 
de erezie… Dacă cineva îți spune: 
,,Credinţa noastră şi a voastră este 
de la Dumnezeu“, atunci, fiule, 
răspunde-i aşa: ,,Făţarnicule! 
Cum pot fi amândouă de la 
Dumnezeu? Nu ştii ce spune 

Scriptura: Este un singur Domn, 
o singură Credinţă, un singur 
Botez (Efeseni 4, 5). Aşadar, fiule, 
fereşte-te de aceştia şi întotdeauna 
apară-ţi credinţa ta! “Nu te înfrăţi 
cu ei, ci fugi de ei şi întăreşte-te 
în credinţa ta prin fapte bune!… 
Fiule, chiar dacă va trebui să mori 
pentru credinţa ta sfântă, du-te 
cu îndrăzneală la moarte! Aşa au 
murit şi sfinţii pentru Credinţă, 
iar acum vieţuiesc întru Hristos.“ 
(Sfântul Cuvios Teodosie de 
la Pecerska (+1073), Patericul 
peşterilor de la Kiev)

Să nu te temi 
de nimeni, 
decât de tine 
„Să fii mereu în realitatea 
momentului, cu prudență și 
calm. Urcuș mai este. Poți mereu 
să ai surprize. Să nu te temi de 
nimeni, decât de tine. Numai tu 
poți să-ți pierzi toate cuceririle 
prin vreo cedare necugetată, 

cuprinsă de prejudecăți și temeri 
neîntemeiate. Diavolul, în toată 
bătălia aceasta, trebuie să ajute 
pe careva. Ferește-te să primești 
ajutorul acesta. “( Arhim. Arsenie 
Papacioc, „Epistole“, Ed. Accent 
Print, pag. 14-15)

Piedici în 
calea virtuții
„La noi, oamenii, rațiunea și 
iubirea de sine, ca și neputința 
și refuzul de a ne supune cu 
ușurință sunt cele mai mari 
piedici în calea virtuții. Ne 
ridicăm împotriva celor care ne 
vin în ajutor și toată râvnă pe 
care ar trebui s-o îndreptăm spre 
arătarea bolii înaintea celor ce 
ne îngrijesc, noi o folosim ca să 
scăpăm de tratament. Ne folosim 
toată bărbăția ca să ne facem rău 
nouă înșine, și mintea, ca să ne 
împotrivim însănătoșirii noastre. 
(Sf. Grigorie de Nazianz)
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Nu contează numărul 
celor care se vor risipi, 
ci calitatea și valoarea 
celor care rămân în 
dreapta credință. 
Chiar dacă s-ar pierde toată 
lumea, unul ortodox dacă 
rămâne, în acela e tot adevărul. 
El duce lupta,  el este modelul și 
prototipul vieții noastre creștine. 
Și niciodată nu vor izbuti vrăjmașii 
Ortodoxiei, deoarece cu cât vor 
înmulți oprimările, cu atât își vor 
face deservicii. Adevăratul creștin 

nu se impune cu forța. Adevăratul 
creștin vorbește prin sine. Nu noi 
apărăm pe Hristos, noi suntem 
niște slugi netrebnice, Hristos ne 
apară pe noi! Cine se poate opune 
lui Hristos?“  Pr. Iustin Pârvu

Înarmaţi-vă cu pavăza 
dată de la Dumnezeu,

„Copiii mei, cu mare stăruinţă vă 
îndemn, înarmaţi-vă cu pavăza 
dată de la Dumnezeu, ca să vă 
puteţi păzi de uneltirile diavolului. 
Nici nu vă închipuiţi ce viclean 
este. 

Nu trebuie să luptăm cu oamenii, 
ci cu stăpâniile şi puterile, 
adică duhurile rele. Aveţi grijă! 
Diavolului nu-i este de folos să 
gândească şi să simtă cineva că îi 
stă aproape. Un vrăjmaş ascuns 
şi necunoscut e mai primejdios 
decât unul văzut. O, cât de mare şi 
de groaznică e oastea dracilor! 

Fără de număr este hoarda 
lor întunecată! Neschimbată, 
neobosită, zi şi noapte căutând 
a ne face să cădem pe noi, toţi 
cei ce credem în numele lui 
Hristos, să ne ademenească pe 
calea necredinţei, a vicleniei şi 
a necuviinţei. Aceşti vrăjmaşi 
nevăzuţi ai lui Dumnezeu au ca 
singur rost, zi şi noapte, nimicirea 
noastră. Însă nu vă temeţi, luaţi 
putere din numele lui Iisus!“ 
(Sfântul Luca al Crimeei).

„Iubește Rugăciunea 
lui Iisus, şi ea te va 
acoperi ca o cămaşă 
a virtuţilor, te va 
conduce pe calea 
mântuirii, te va 
încuraja, te va veseli și 
mântuire îți va dărui.“ 
(Schiarhimandritul Vitalie 
Sidorenko)
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„Trebuie să răbdam 
toate ispitele şi 
încercările așa cum a 
răbdat Mântuitorul, 
şi nu doar să răbdăm, 
ci cu bucurie să 
îndurăm toate. 
Atunci vom dobândi 
mântuirea.“  
(Stareța Aleksandra Aristova)

Avem frică de moarte. Cel dintâi 
eu. Și spunem: „Mă tem de 
moarte, mă tem să plec…” Dar de 
ce te temi? Hristos a spus să nu 
ne temem de moartea trupească, 
ci de cea sufletească. De ce te 
temi să pleci din această viață? 
Te temi pentru că nu ai mărturia 
conștiinței că ești în regulă. 
Ceva nu e în regulă. Faptul că te 
temi înseamnă că nu ești într-o 
relație bună cu Dumnezeu. 
Îndreaptă relația cu Dumnezeu, 

„Dezvățați-vă să discutați 
în contradictoriu: 
tulburând inima, 
disputele vă lipsesc 
de pacea sufletului. 
Împotriva oricărui 
gând rău înarmați-vă cu 
rugăciunea lui Iisus.  
Nu credeți 
prejudecăților.”

(Din Cartea Marii Stareți Ruși, 

„Niciodată să nu încercați 
să îndreptați pe cineva cu 
mânie, deoarece ispita cu 
ispita nu se scoate, ci cu 
smerenie și iubire sinceră.“
(Sf. Iosif  Isihastul)

„Vor fi mari înşelări şi numai harul lui 
Dumnezeu ne va putea izbăvi de ele. 
Aşadar, rugaţi-vă, rugaţi-vă să nu cădeţi 
în ispita înşelării!… Mare grijă cum 
mânuim internetul, pentru că el este 
unealtă mai mult drăcească.“
(Părintele Iustin Pârvu)

Despre vorbirea 
în deșert
,,Alungă departe de la tine 
duhul vorbăriei. Căci în el zac 
patimi foarte cumplite. De aici 
vine minciuna, îndrăzneala, 
glumele proaste, neruşinarea, 
vorbele nebuneşti si, scurt 
grăind, din vorbă multă nu va 
lipsi păcatul; iar bărbatul tăcut 
este scaun al simțirii. Ba vom da 
şi socoteală pentru orice cuvânt 
deşert, cum a zis Domnul. 
Așadar tăcerea este foarte 
trebuincioasă și folositoare. (Sf. 
Teodor al Edessei)

Trebuie să conştientizăm 
pericolele pe care le aduce 

vorbirea în deșert: depărtează 
harul, aprinde patima judecării 
aproapelui, împietreşte inima 
de la rugăciune, înfierbântă 
sufletul spre patimă. Așadar, 
trebuie să ne educăm limba 
pentru a rosti doar lucrurile 
de folos. Iar vorbirea cea mai 
bineplăcută lui Dumnezeu 
este cea a rugăciunii și a 
mulțumir ii pentru toate. 
Vorbirea cu responsabilitate 
denotă înțelepciune şi fereşte 
sufletul de tulburarea ispitelor.“  
(Sf. Teodor al Edessei)

Zicea unul dintre Bătrâni: „Ne 
adunam la început unii cu alții 
şi vorbeam spre folos şi făceam 
cete-cete şi urcam la cer. Acum 

ne adunăm şi ajungând la vorbire 
de rău, ne tragem unul pe altul în 
prăpastie în jos. (Patericul Mare)

Despre cârtire
„Dacă cineva va cârti Asta nu-i 
cum trebuie, asta nu-i bine, 
atunci niciodată nu va fi pace în 
suflet, chiar de ar păzi şi postul 
şi mult s-ar ruga. Apostolii 
aveau multă dăruire de sine 
voii lui Dumnezeu; prin aceasta 
se păstrează pacea. Aşa şi toţi 
marii oameni sfinţi au răbdat 
toate scârbele, dăruindu-se 
voii lui Dumnezeu.“ (Arhim. 
Sofronie)
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„Gândurile 
curate au mai 
mare putere 
duhovnicească 
decât toată 
asceza, postul, 
privegherea...“ 
(Sfântul Paisie Aghioritul)

Despre 
sfințenie
Pr. Nicolae Steinhardt despre 
sfințenie... „Ce este sfințenia? Nu 
cred că stă în a-ţi face o chilioară 
strâmtă pe un vârf de munte şi a 
trăi acolo în deplină singurătate; 
sau a te zăvori într-o chilie, o 
cameră, o celulă pe viaţă; ori a-ţi 
lega piciorul cu un lanţ de un zid 
de piatră; ori a-ţi trăi viaţa toată 
pe un stâlp, cocoţat acolo sus. 
Acestea-s forme simple, relativ 
uşoare, brute ale sfinţeniei. 
Adevărata, marea sfinţenie, de 
neînchipuit de grea este de a trăi 
într-o obşte şi a-ţi iubi aproapele 
(aşa cum e) ca pe tine însuţi; sau 
măcar (stadiu inferior, însă tot 
remarcabil şi sfânt) a te purta cu el 
ca şi cum l-ai iubi ca pe tine însuţi, 
Ori mai mult ca pe tine însuţi.“

Despre 
lenevie
Sf, Gheorghe, într-o vedenie 
către un monah: „Pentru ce 
te stăpânește lenevirea și-ți 
împrăștii mintea încoace și-ncolo 
și nu iei aminte la rugăciunea lui 
Iisus Hristos? Nu știi câtă pagubă 
pătimește omul când se lenevește 
la rugăciune, măcar și o răsuflare? 
Și iarăși, cât folos are când cugetă 
la mântuitorul nume al Domnului 
și Dumnezeului nostru Iisus 
Hristos de-a pururea? Un om ca 
acesta se izbăvește de patimi și de 
păcate și se face lăcaș al Presfintei 
Treimi, și va ajunge la dragostea 
cea desăvârșita, pe care, în parte, 
ai cercat-o și tu din mila lui 
Dumnezeu cea neajunsă. Deci, 
știindu-i dulceața ei, pentru ce te 
lenevești de lucrul acesta?“

Despre 
răutatea 
diavolilor
 „De nu ar exista Îngeri păzitori și 
îndrumători pe lângă oamenii cei 
buni și binecredincioși, demonii 
ar nimici tot neamul omenesc, 
dacă Domnul le-ar îngădui să 
facă cu oamenii ce ar voi ei, căci 
răutatea diavolilor față de oameni 
este nemăsurată și zavistia 
lor față de om nu are margini, 
fiindcă omul este creat după 
chipul lui Dumnezeu și menit să 
moștenească viața veșnică în locul 
îngerilor căzuți“ (Sfântul Ioan de 
Kronstadt)

 

Răbdarea, 
iertarea și 
bucuria
„Acela care nu are răbdare cu noi 
când greșim, acela nu ne iubește. 
Nici acela nu ne iubește care nu 
ne iartă atunci când ne pare rău 
pentru greșeala noastră. Și acela 
ne iubește cel mai puțin dintre toți, 
care nu se bucură de îndreptarea 
noastră. Răbdarea, iertarea și 
bucuria sunt cele trei mari chipuri 
ale dragostei dumnezeiești. 
Acestea sunt chipurile a toată 
dragostea cea adevărată – dacă 

există cumva dragoste adevărată 
în afara dragostei dumnezeiești. 
Fără aceste trei chipuri, dragostea 
nu este dragoste.“ (Sfântul Nicolae 
Velimirovici)

„Când omul nu rabdă durerea 
cercetării, a mustrărilor, a tăierii 
propriei voi, a nesocotinței, a 
ironiei celorlalți, atunci va rămâne 
în patimi, bolnav, și la sfârșitul 
vieții va vedea cu limpezime că 
nu a lucrat cum trebuia pentru 
mântuirea sa... Fără răbdarea 
durerii, omul nu se vindecă. 
Trebuie să răbdăm încercările 
tămăduitoare ale lui Dumnezeu.“ 
(Părintele Efrem Filotheitul)

Rana 
egoismului
„Cel care ne nesocotește, ne 
nedreptățeste şi ne învinuiește, 
arde rana egoismului nostru ca 
să ne facem bine. Dumnezeu îi 
îngăduie ca să ne însănătoșim, 
pentru că atâta timp cât avem 
egoism, avem și dureri. Când va 
veni vremea în care ne vom smeri, 
nu ne va mai durea, și atunci ne 
va cuprinde pacea și liniștea.“ (Pr. 
Efrem Filotheitul)

„Nu este nimic 
mai silnic decât 
o conștiință care 
te acuză şi nimic 
mai îndrăzneţ 
decât o conştiinţă 
care te apără.“
Sfântului Maxim Mărturisitorul

„Noi trebuie 
să înțelegem 
că iubirea 
de sine este 
autodistrugere.“ 
(Ioachim Parr)

„Amintiți-vă că 
aceea clipă pe 
care v-o pradă 
lenea poate fi 
ultima din viaţa 
voastră, după care 
urmează moartea 
și judecata.“ 
(Din Cartea Marii Stareți Ruși, 

„Nu există cuvinte care să explice cât de 
mult ne iubește Iisus. Cât de mult ne adoră. 

Dacă ați ști, în fiecare zi I-ați spune:  
TE IUBESC, IISUSE!“ 

 (Pr. Elpidie) 

A zis un bătrân: „Sileşte-te cu grijă să nu păcătuieşti, ca să 
nu batjocoreşti pe Dumnezeu, Care locuieşte în tine, şi să-L 

alungi din sufletul tău. (Patericul Mare)
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ÎNDEMN 
PENTRU 
SUFLET 

Pentru a avea 
binecuvântarea lui 
Dumnezeu celui în 
3 ipostasuri, pentru 
progresul vieții 
noastre duhovnicești, 
personal, ca familie, ca 
neam trebuie să facem 
7 lucruri cu sârguință:
1. Mărturisire regulată la 
duhovnicul nostru

2. Mersul regulat la 
Biserică
3. Sfânta Împărtășanie 
cu binecuvântarea 
duhovnicului nostru
4. Post miercurea și 
vinerea fără ulei și celelalte 
zile rânduite de Biserica 
noastră
5. Milostenie la familiile 
sărace. Fapte bune
6. Să studiem Sfânta 
Scriptură, fie și puțin, 5-10 
minute, dar zilnic
7. Rugăciune neîncetată: 
Doamne, Iisuse Hristoase, 
miluiește-mă! Preasfantă 
Născatoare de Dumnezeu, 
mântuiește-ne pe noi! 
Gheronda Gavriil Aghioritul

„Numai numele lui Hristos și al 
Maicii Sale m-a scos la liman. 
Orice om care nu pronunță 
zilnic numele lui Hristos și 
al Maicii Sale nu este creștin. 
Sfinții Părinți au fost luminați 
și ne-au lăsat aceste dragi 
rugăciuni: Doamne, Iisuse 
Hristoase, miluiește-ne pe 
noi!, Preasfântă Născătoare 
de Dumnezeu, miluiește-ne pe 
noi!. Cu aceste două rugăciuni 
ne mântuim toți creștinii.“ 
(Părintele Efrem Filotheitul)

„Mustrându-l pe altul 
pentru greşeli, poți să-ți 
înăspreşti sufletul tău şi să 
înaintezi în ură împotriva 
aceluia. Astfel, nu-l zideşti 
nici pe acela şi te înrăieşti 
şi pe tine. (Pr. Dumitru 
Stăniloae)

„Dacă omului îi este 
greu să-şi ceară iertare, 
dacă este supărăcios și 
bănuitor, dacă pomeneşte 
răul şi îi osândeşte pe 
alții, toate acestea sunt 

fără îndoială semne ale 
mândriei.“ (Cum să biruim 
mândria, Sfaturi de la Sfinții 
Părinți)

Sf. Simeon Noul Teolog: 
,,Despre cel pe care, atunci 
când îl necinsteşte, ori îl 
supără cineva, îl doare 
inima, cunoscut să fie că-l 
poartă în sânurile sale pe 
şarpele cel vechi (trufia). 
Dacă începe să rabde în 
tăcere supărările care i 
se fac, îl va face pe acest 

şarpe neputincios şi lipsit 
de vlagă; dar dacă se va 
împotrivi cu amărăciune 
şi va vorbi cu obrăznicie, 
îi va da şarpelui putere să 
verse otravă în inima lui 
şi să mănânce fără milă 
măruntaiele lui.“

„Domnul spune: fă-te pe 
tine sensibil, iubește tu 
chiar și atunci când nu 
ești iubit, iubește-i chiar și 
pe vrăjmașii tăi. Întocmai 
așa se produc schimbările. 

Ele se produc datorită 
faptului că voi sunteți 
gata să fiți aduși jertfă, nu 
datorită așteptărilor, ca 
altcineva să facă aceasta. 
Trebuie să începeți cu voi 
înșivă.“ (Schiarhimandrit 
Ioachim Parr)

„Până nu-L găsești pe Dumnezeu,  
nu te afli nici pe tine. Nu-ți găsești nici 

sensul vieții, nici sensul lumii...“  

(Sfinții Părinți) 

„Cei ce se sârguiesc 
sunt mai ispitiți să 
judece pe cei leneşi. 
De aceea trebuie să 
ia aminte la ei înşişi 
mai mult decât aceia 
.Căci, judecându-i, 
vor fi mai osândiți 
ca aceia, pentru că 
mândria e un păcat 
mai greu decât 
nesârguința.“  
(Pr. Dumitru Stăniloae) 
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„Domnul iubește 
atât de mult 
pe om, că îi dă 
darurile Sfântului 
Duh. Dar până ce 
învață să păstreze 
harul, sufletul 
trece prin multe 
furtuni.“ 
 (Sfântul Siluan Athonitul)

Sfinții Părinți 
spun în Filocalie 
că cel care 
lucrează se 
războieşte de cele 
mai multe ori cu 
un demon şi este 
chinuit de acesta, 
în timp ce leneşul 
este înrobit de mii 
de duhuri viclene. 

 
„În îndelunga 
răbdare trebuie 
să arăt nu numai 
reținerea de la 
a răspunde de 
răul altuia cu 
rău, ci şi în a nu 
avea un gând de 
nemulțumire  
faţă de el.“ 
 (Pr. Dumitru Stăniloae)

7

Cuvânt 
despre criză

Mă întrebi, omule al lui 
D u m n e z e u ,  d e  u n d e 
vine criza actuală și ce 
a nu me î nsea m nă ea. 
 
Cine sunt eu ca să mă întrebi 
despre o taină atât de însemnată? 
„Vorbește când ai ceva mai bun 
decât tăcerea”, spune sfântul 
Grigorie Teologul. Și deși socot 
că tăcerea este acum mai bună 
decât orice vorbire, totuși, din 
dragoste față de tine, îți voi 
înfățișa ceea ce cred eu despre 
problema pe care mi-ai spus-o. 
 
„Criză” este un cuvânt grecesc, 
și înseamnă „judecată”. În 
Sfânta Scriptură acest cuvânt 
este întrebuințat des. Astfel, 
Psalmistul spune: pentru aceasta, 
nu vor învia necredincioșii la 
judecată (Psalmul 1,5), și în alt loc: 
milă și judecată voi cânta (Psalmul 
100,1). Înțeleptul Solomon scrie 
că de la Domnul se face judecată 
omului (Pilde 29,27). Însuși 
Mântuitorul a zis că Tatăl toată 
judecata a dat-o Fiului, iar ceva 
mai încolo că acum este judecata 
lumii acesteia (Ioan 5,22; 12,31). 
Și apostolul Petru scrie: că vremea 
este să înceapă judecata de la 
casa lui Dumnezeu (I Petru 4,17). 
 
Înlocuiește cuvântul judecată 
cu cel de criză, și citește: 
pentru aceasta, nu vor învia 

necredincioșii la criză, milă și 
criză voi cânta; Tatăl toată criza a 
dat-o Fiului; acum este criza lumii 
acesteia; că vremea este să înceapă 
criza de la casa lui Dumnezeu. 

 
Pâ n ă  s ă  v i n ă 
vremurile de acum, 
popoarele europene 
î n t r e b u i n ț a u 
cuvântul ”judecată” 
în loc de criză de 
câte ori se abătea 
asupra lor vreo 
nenorocire. Acum 
a fost doar înlocuit 
cuvântul vechi cu 
unul nou și cel pe 
înțeles cu unul de 
neînțeles. Când era 

secetă, se spunea „Judecata lui 
Dumnezeu!” Când era inundație: 
„Judecata lui Dumnezeu!” 
Când era război sau molimă: 
„Judecata lui Dumnezeu!” Când 
era grindină, cutremure, omizi, 
șoareci, iarăși și totdeauna: 
„Judecata lui Dumnezeu!” Iar asta 
înseamnă: criză prin secetă, criză 
prin inundații, criză prin războaie, 
molimi și așa mai departe. Și 
actuala restriște financiar-
economică este privită de popor ca 
o judecată a lui Dumnezeu, dar nu 
este numită ”judecată”, ci ”criză”. 
Ca restriștea să fie sporită prin 
neînțelegere! Fiindcă atunci când 
se rostește pe înțeles, cum este 
”judecată”, se știe și pricina pentru 
care a venit restriștea, se știe și 
Judecătorul care a îngăduit-o, 
se știe, în fine, și scopul pentru 
care a fost îngăduită ea. Iar când 
e folosit cuvântul ”criză”, cuvânt 
neînțeles de toți și de oricine, 
nimeni nu știe să lămurească 
nici de ce, nici de la cine, nici 
pentru ce. Aceasta este singura 
deosebire dintre criza actuală 
și criza care este de la secetă sau 
inundație sau război sau molimă 
sau omizi sau vreo altă năpastă. 
 
Mă întrebi de cauza crizei 
actuale, sau de cauza crizei 
actuale, sau de cauza actualei 
judecăți a lui Dumnezeu? 
Cauza este întotdeauna aceeași. 

Cauza secetelor, inundațiilor, 
foametelor și a celorlalte flageluri 
ale neamului omenesc este și 
cauza crizei actuale. Apostazia 
oamenilor. Prin păcatul apostaziei 
au provocat oamenii această 
criză, și Dumnezeu a îngăduit-o 
ca să-i trezească, să le deștepte 
conștiința, să-i înduhovnicească 
și să-i întoarcă la Sine. La păcate 
moderne, criză modernă. Și, cu 
adevărat, Dumnezeu S-a slujit 
de mijloace moderne pentru a-i 
cuminți pe oamenii moderni: i-a 
lovit prin bănci, prin burse, prin 
finanțe, prin valută. A răsturnat 
casele de schimb valutar din 
întreaga lume, ca oarecând 
mesele schimbătorilor de bani în 
templul din Ierusalim. A pricinuit 
o panică nemaipomenită între 
comercianții și schimbătorii de 
bani. Înalță, coboară, schimbă, 
tulbură, înspăimântă: face 
totul ca trufașele căpșoare 
ale înțelepților europeni și 
americani să se trezească, să li 
se deștepte conștiința și să se 
înduhovnicească. Ca cei ancorați 
în limanul siguranței materiale 
să își aducă aminte de sufletul 
lor, să își recunoască fărădelegile 
și să se închine Dumnezeului 
Preaînalt, Dumnezeului Celui viu. 
 
Cât va ține criza? Atâta timp 
cât duhul oamenilor va rămâne 
neschimbat. Atâta timp cât 
trufașii pricinuitori ai acestei 
crize nu vor capitula în fața 
Celui Atotputernic. Atâta timp 
cât oamenii și popoarele nu se 
vor gândi să traducă neînțelesul 
cuvânt „criză” pe limba lor și să 
strige cu suspinare și pocăință: 
”Judecata lui Dumnezeu!” 
 
Spune și tu „judecata lui 
Dumnezeu” în loc de „criză”, 
și totul o să-ți fie limpede. 
 
S ă n ă t a t e  ț i e  ș i  p a c e ! 
 
Sfântul Nicolae Velimirovici, 
Răspunsuri la întrebări ale lumii 
de astăzi, vol. 1, Scrisoarea a 8-a 
către părintele Karan.
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Pentru o dreaptă informare, urmăriți:
www.ortodoxinfo.ro

www.marturisireaortodoxa.ro

Cărți importante pentru suflet,  
prin care putem să ne apropiem mai mult 
de Dumnezeu: Mântuirea Păcătoşilor 
de Agapie Criteanul, Noul Testament, 
Patimi și virtuți de Sf. Paisie Aghioritul, 
Tâlcuirea rugăciunii Sfântului Efrem 
Sirul de Arh. Serafim Alexiev.

Să nu îți  
fie frică! 
Să nu-ți fie frică de ziua de mâine, 
că pandemia aceasta îți va fura 
pâinea, că locul tău de muncă-
ți va fi luat, nu te speria de nicio 
veste a falimentului. Nici până 
acum nu omul ți-a dat pâinea, 
ci Tatăl Ceresc prin om. El are o 
sumedenie de moduri de a-ți oferi 
pâinea, de se va închide o poartă 
se va deschide alta...

Cel care vrea 
să fie pește, în 
sensul hristic, 
să meargã 
totdeauna contra 
curentului. Doar 
peștii morți sunt 
duși de val.

Sfântul Vasile cel Mare

Bucurați-vă  
că sunteți 
ortodocşi! 
„Toate credințele sunt mincinoase, 
false, toate sunt ale diavolului. 
Acest lucru l-am înțeles drept 
adevărat, dumnezeiesc, ceresc, 
corect, desăvâşit atât pentru mine 
însumi cât şi pentru voi: că numai 
credința creştinilor ortodocşi şi 
bine-cinstitori e bună şi sfântă, ca 
să credem în ea şi să ne botezăm 
în numele Tatălui, al Fiului şi al 
Duhului Sfânt. 

Bucurați-vă  că sunteți ortodocşi! 
Acum la sfârşit vă propun aceasta: 
Să vă bucurați și să vă veseliți 
de mii de ori că v-ați învrednicit 
să fiți  și voi creştini ortodocşi 
bine-cinstitori, și să plângeți și să 
vă tânguiți pentru necinstitorii-
de-Dumnezeu, necredincioşi 
și ereticii, care umbla în 
întuneric, în mâinile diavolului.”  
Sfântul Cozma Etolianul

Întoarce-te la 
Dumnezeu,  
nu mai amâna!
Atunci când omul vrea să citească 
ceva despre Dumnezeu sau să se 
roage mai mult, cel rău, care este 
duh, ne va împrăștia mintea la 
toate grijile posibile, ne va da stări 
de lene, somn, nerăbdare, pentru 
ca nu cumva să aflăm care este 
scopul lui aici, pe Pământ.

     Diavolul, tatăl minciunii, care 
lucrează prin gânduri şi e mai 
rapid decât mintea ta, va încerca 
să te abată, să dispreţuieşti 
aceste scrieri. Vei avea gânduri de 
îndoială, mintea îţi va fugi la cele 
lumeşti, vei crede că toate sunt 
scornite de oameni fără minte. 

       Te va mai lupta cu: UITAREA, 
TRÂNDĂVIA, NEPĂSAREA. 
Cere ajutorul lui Dumnezeu şi 
astfel, din mila Lui, vei primi 
putere şi râvna de a căuta 
adevărul. 

 „Şi veţi cunoaşte adevărul, iar 
adevărul vă va face liberi.“

    Dumnezeu, fiecărui om, îi 
creează în această viaţă anumite 
împrejurări, prin care îl cheamă la 
Adevăr, la pocăinţă. Vrajmasul ne 
înșeală cu amânarea, că ești tânăr, 
distreaza-te, cum că mai ai timp 
mai târziu să vii la Dumnezeu. 
În afară ca Dumnezeu este 
MultMilostiv si Multrăbdător, El 
este și FOARTE DREPT.

      Ne spune Cuvantul Său că în 
ceeea ce ne va prinde moartea, în 
aceea ne va judeca. Nu ştii când 
trenul vieţii va mai trece pe lângă 
tine, nu ştii dacă respingându-L 
şi dispreţuindu-L mereu pe 
Dumnezeu, vei mai avea ocazia 
şi timpul să mai schimbi ceva în 
viaţa ta.

     Omule, Dumnezeu poate orice, 
dar un singur lucru nu poate: 
Să îți încalce libertatea. Nu uita 
că, prin fiecare păcat făcut de-a 
lungul vieţii, singur ai creat un 
zid în inimă, care te ţine departe 

de Dumnezeu, în întunericul 
ignoranţei. Astfel răul devine bun, 
iar binele rău.

      Azi răul este la modă şi lumea 
îl iubeşte. Dacă nu citim Sfinţii 
Părinţi şi Cuvântul lui Dumnezeu, 
nu vom şti cum să ne mântuim. 
Din fiii lui Dumnezeu vom 
ajunge fiii diavolului. Dumnezeu 
te iubește atât de mult și îți iartă 
toate pe care le-ai facut, numai 
întoarce-te la El.

,,Spălați-vă, deveniți curați, lăsați 
răutațile din sufletele voastre, fiți 
curați inaintea Mea.” (Isaia1,16) 

,,De vor fi păcatele voastre cum e 
carmazul, ca zăpada le voi albi, și 
de vor fi ca purpura, ca lâna albă le 
voi face.” (Isaia,17).

     Fratilor,dacă noi ne rugam și nu 
citim să aflăm care este Voia lui 
Dumnezeu și a O implini, nu am 
facut nimic dar și putem pierde 
tot. „Vor avea ochi şi nu vor vedea 
şi urechi şi nu vor auzi“, spunea 
Proorocul Isaia, acum mii de ani.

Despre 
importanța 
spovedaniei
Atâta vreme cât ținem păcatele 
nemărturisite, ascunse cu voia, 
atâta vreme atârnă pedeapsa lor 
asupra noastră ca o sabie care stă 
să cadă peste viața noastră. 

Sf. Paisie Aghioritul: “De îndată 
ce ne mărturisim păcatele și 
vinovația, primejdia morții o 
înlatură Dumnezeu de deasupra 
noastră. Să nu uităm că una 
e lupta și suferința omului 
mărturisit și alta e suferința 
omului nemărturisit. Unul e 
luminat la minte, liniștit și câstigă 
din nou nevinovăția, celălalt e 
întunecat îndărătnic și celălalt 
e întunecat și îndărătnic și mai 
rău se afundă. Unul e ascultător 
de duhovnic asta-i u șurează 
răbdarea încercărilor, celălalt nu 
asculta de nimeni,ceea ce-i face 
îndreptarea cu neputință.”

Despre 
importanța 
rugăciunii
Stareţu l Amfilohie sfătuia:  
„Rugăciunea făcută cu stăruinţă, 
trezvie, pietate, credinţă şi 
frângerea inimii, este bună şi 
folositoare. Diavolul se luptă  în 
diferite feluri cu cei ce se roagă, 
dar pe cei ce nu se roagă îi iubeşte! 
Omul, în rugăciune, vorbeşte 
cu Dumnezeu şi Îi cere bunuri 
duhovniceşti şi mântuire. Cel ce 
se roagă trebuie să fie smerit”.

Sfântul Efrem Sirul: “Unde se 
termină rugăciunea începe 
păcatul.- Rugăcinea este 
singura care ne poate inalta la 
cunoasterea lui Dumnezeu.”

Avva Isaia: “Nu se poate ca 

Dumnezeu să nu asculte rugile 
omului, dacă omul ascultă 
poruncile Domnului.”

Stare țul Varsanufie de la Optina:    
,,Todeauna să aveți în voi 
Rugăciunea lui Iisus: Doamne 
Iisuse Hristoase fiul lui Dumnezeu 
miluieste-mă pe mine pacatosul. 
Numele lui Iisus nimicește toate 
loviturile diavolești. Dracii nu 
se pot împotrivi puterii Numelui 
lui Hristos diavolești. Toate 
uneltirile diavolești se risipesc 
precum colbul. De ce și cum 
se întamplă acestea nu putem 
ști. Știm doar că acestea sunt 
adevărate. Mai mult decât toate și 
înainte de toate smeriți-vă, smeri 
ți -vă. Preasfântă Născătoare 
de Dumnezeu mântuiește pe noi 
păcătoșii să nu uitați de Maica 
Domnului care este cea mai 
grabnică ajutătoare.”


